

## RESOLUTIONS

adopted by the Council  
at its eighth special session

### 1921 (S-VIII). The future of Togoland under French administration

*The Trusteeship Council,*

Recalling General Assembly resolution 1182 (XII) of 29 November 1957,

Having received the report of the United Nations Commissioner for the Supervision of the Elections in Togoland under French Administration<sup>1</sup> on the organization, conduct and results of the elections which took place on 27 April 1958 in the Territory,

Having received from the Administering Authority information concerning the transfer of all powers to the Togoland Government, except those relating to defence, diplomacy and currency,<sup>2</sup>

Taking note of the statement made by the representative of France,<sup>3</sup>

1. Expresses its appreciation of the work of the United Nations Commissioner and his staff;

2. Accepts the conclusion of the Commissioner's report that the general outcome of the elections faithfully reflects the wishes of the people and the new Chamber of Deputies is truly entitled to speak for the people of Togoland;

3. Congratulates the Administering Authority and the Togolese authorities on the rapid realization of the measures envisaged in General Assembly resolution 1182 (XII);

4. Takes note of Togoland's choice of independence upon the expiration of trusteeship;<sup>4</sup>

5. Takes note further that, according to the communiqué<sup>4</sup> issued at the conclusion of the talks between the Government of France and the Government of Togoland:

(a) Agreement has been reached on the essential modifications to be made to the present Statute of Togoland in order to achieve the final stage in the development of Togoland's institutions before independence;

(b) It has also been agreed that the procedure for the termination of trusteeship, initiated in 1956 in the United Nations General Assembly in accordance with

<sup>1</sup> T/1392 and Corr. 2 and Add.1. Distributed also under the symbol A/3957; see *Official Records of the General Assembly, Thirteenth Session, Annexes*, agenda item 40.

<sup>2</sup> *Official Records of the Trusteeship Council, Eighth Special Session, Annexes*, agenda item 2, document T/1409.

<sup>3</sup> *Official Records of the General Assembly, Thirteenth Session, Annexes*, agenda item 40, document A/3958, annex II.

<sup>4</sup> *Official Records of the Trusteeship Council, Eighth Special Session, Annexes*, agenda item 2, document T/1410/Rev.1.

## RESOLUTIONS

adoptées par le Conseil  
à sa huitième session extraordinaire

### 1921 (S-VIII). Avenir du Togo sous administration française

*Le Conseil de tutelle,*

Rappelant la résolution 1182 (XII) de l'Assemblée générale, en date du 29 novembre 1957,

Avant reçu le rapport du Commissaire des Nations Unies pour la supervision des élections au Togo sous administration française<sup>1</sup>, sur l'organisation, la conduite et les résultats des élections qui se sont déroulées le 27 avril 1958 dans le Territoire,

Avant reçu de l'Autorité administrante des renseignements concernant le transfert au Gouvernement togolais de tous les pouvoirs, à l'exception de ceux qui ont trait à la défense, à la diplomatie et à la monnaie<sup>2</sup>,

Prenant note de la déclaration faite par le représentant de la France<sup>3</sup>,

1. Exprime sa satisfaction des travaux accomplis par le Commissaire des Nations Unies et son personnel;

2. Accepte la conclusion contenue dans le rapport du Commissaire selon laquelle le résultat d'ensemble des élections reflète fidèlement les vœux de la population et la nouvelle Chambre des députés a véritablement le droit de parler au nom du peuple togolais;

3. Félicite l'Autorité administrante et les autorités togolaises de la réalisation rapide des mesures envisagées dans la résolution 1182 (XII) de l'Assemblée générale;

4. Prend note de l'option du Togo en faveur de l'indépendance à l'issue du régime de tutelle<sup>4</sup>;

5. Prend note en outre que, aux termes du communiqué<sup>4</sup> publié en conclusion des entretiens qui se sont déroulés entre le Gouvernement français et le Gouvernement togolais:

a) Il a été convenu des modifications essentielles à apporter au statut actuel en vue de réaliser la dernière étape de l'évolution des institutions togolaises avant l'indépendance;

b) Il a été entendu en outre que la procédure de levée de tutelle, engagée dès 1956 devant l'Assemblée générale des Nations Unies en conformité de l'Ar-

<sup>1</sup> T/1392 et Corr.1 et Add.1. Distribué également sous la cote A/3957; voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, treizième session, Annexes*, point 40 de l'ordre du jour.

<sup>2</sup> *Documents officiels du Conseil de tutelle, huitième session extraordinaire, Annexes*, point 2 de l'ordre du jour, document T/1409.

<sup>3</sup> *Documents officiels de l'Assemblée générale, treizième session, Annexes*, point 40 de l'ordre du jour, document A/3958, annexe II.

<sup>4</sup> *Documents officiels du Conseil de tutelle, huitième session extraordinaire, Annexes*, point 2 de l'ordre du jour, document T/1410/Rev.1.

Article 76 of the Charter of the United Nations, would be continued during the present session in New York with a view to terminating the Trusteeship Agreement in 1960;

6. *Recommends accordingly* that the General Assembly, as envisaged in its resolution 1182 (XII), should take a decision, in agreement with the Administering Authority and taking into account the wishes of the Togolese authorities, concerning the termination of the Trusteeship Agreement in 1960 upon the attainment of independence by the Territory, in accordance with Article 76 b of the Charter.

938th meeting,  
17 October 1958.

**1922 (S-VIII). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of Western Samoa, 1959**

*The Trusteeship Council,*

*Having taken note* of the memorandum of the Government of New Zealand concerning the future of the Trust Territory of Western Samoa,<sup>5</sup>

*Having decided* to dispatch a separate visiting mission to the Trust Territory in 1959,

*Having decided* that the Visiting Mission should be composed of Mr. Arthur S. Lall (India) as Chairman, Mr. Jacques Kosciuszko-Morizet (France), Mr. Omar Loutfi (United Arab Republic) and Sir Andrew Cohen (United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland) and assisted by members of the Secretariat and also by such members of the local administration as may be appointed by the latter,

*Having decided* that the Visiting Mission should depart for the Trust Territory in March 1959 and that the duration of its visit should be approximately six weeks,

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the Trust Territory towards the realization of the objectives set forth in Article 76 b of the Charter of the United Nations, taking into account the terms of General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949 and other relevant Assembly resolutions;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussions in the Trusteeship Council and in the General Assembly and of resolutions adopted by them, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the Trust Territory, in petitions received by the Council relating to the Territory, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Territory and in the observations of the Administering Authority on those reports;

3. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authority, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Directs* the Visiting Mission to examine, in consultation with the Administering Authority, the extent

<sup>5</sup> *Ibid.*, Twenty-second Session, Annexes, agenda item 3, document T/1387.

ticle 76 de la Charte des Nations Unies, serait poursuivie au cours de la session actuellement réunie à New-York en vue de l'abrogation de l'Accord de tutelle en 1960;

6. *Recommande en conséquence* que l'Assemblée générale, comme elle l'envisageait dans sa résolution 1182 (XII), prenne une décision, en accord avec l'Autorité administrante et compte tenu des vœux des autorités togolaises, concernant l'abrogation de l'Accord de tutelle en 1960, lors de l'accession du Territoire à l'indépendance, conformément à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte.

938ème séance,  
17 octobre 1958.

**1922 (S-VIII). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle du Samoa-Occidental (1959)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant pris note* du mémoire du Gouvernement néo-zélandais sur l'avenir du Territoire sous tutelle du Samoa-Occidental<sup>5</sup>,

*Ayant décidé* d'envoyer en 1959 une mission de visite distincte dans le Territoire sous tutelle,

*Ayant décidé* que la Mission de visite sera composée de M. Arthur S. Lall (Inde), président, M. Jacques Kosciuszko-Morizet (France), M. Omar Loutfi (République arabe unie) et sir Andrew Cohen (Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord), et qu'elle sera assistée de fonctionnaires du Secrétariat ainsi que des fonctionnaires de l'administration locale que cette dernière pourrait désigner,

*Ayant décidé* que la Mission de visite partira pour le Territoire sous tutelle en mars 1959 et que la visite durera environ six semaines,

1. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans le Territoire sous tutelle pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) de l'Assemblée générale, en date du 15 novembre 1949, ainsi que des autres résolutions pertinentes de l'Assemblée;

2. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale ainsi que des résolutions adoptées par ces organes, les questions évoquées, à propos des rapports annuels sur l'administration du Territoire sous tutelle, dans les pétitions reçues par le Conseil au sujet du Territoire, dans les rapports des missions périodiques de visite qui se sont rendues précédemment dans le Territoire et dans les observations faites au sujet de ces rapports par l'Autorité administrante;

3. *Invite* la Mission de visite à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur du Conseil, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Invite* la Mission de visite à examiner, en consultation avec l'Autorité administrante, dans quelle mesure

<sup>5</sup> *Ibid.*, vingt-deuxième session, Annexes, point 3 de l'ordre du jour, document T/1387.